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Milé kolegyně, milí kolegové, 

 

v polovině června si členové České bankovní asociace zvolili své nové 

zástupce v řídicích orgánech. Je mi ctí, že jsem dostal vaši důvěru a 

zvolili jste mě do čela asociace, kde střídám Tomáše Salomona, který se 

nově stane prvním viceprezidentem asociace. Za poslední tři roky ušla 

ČBA velký kus cesty, máme na co navazovat a rád bych poděkoval všem, 

kteří na tom mají zásluhu. 

Letošní rok přinesl bankám řadu výzev a spoustu jich máme před sebou. 

Českou ekonomiku doprovází vysoká inflace, zaznamenáváme pokles 

spotřeby domácností a bankám se zvyšují náklady na vklady. Přestože je 

rok 2023 v mnoha ohledech obtížný, není 

to důvod k velkému pesimismu. Česko 

potřebuje chytře investovat, aby 

zabojovalo o své místo na evropské a 

světové ekonomické a byznysové scéně. 

Český bankovní systém je velmi stabilní 

a role ČBA je klíčová a nezastupitelná. S 

velkým respektem přistupuji k vedení 

asociace, v jejímž čele se budu s 

ostatními kolegy z prezidia soustředit na 

prohloubení dialogu a spolupráce mezi 
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soukromým sektorem, státem a regulátorem a na témata digitalizace, 

inovace či udržitelnosti. 

 

 

S nástupem léta bych Vám všem chtěl 

popřát hezkou a odpočinkovou dovolenou 

po boku Vašich nejbližších a těším se na 

společnou spolupráci v následujících 

třech letech. 

 

 

Jan Juchelka 

prezident České bankovní asociace 

 

 

  

 

Ministerstvo financí, Ministerstvo životního 

prostředí a stavební spořitelny se dohodly na 

spolupráci v oblasti financování energetických 

úspor domácností  

Možnost uspořit na energiích spojených s bydlením se otevře většímu 

okruhu obyvatel ČR 

  

Ministerstvo financí ČR, Ministerstvo životního prostředí a Asociace českých 

stavebních spořitelen budou spolupracovat na podpoře energetické 

transformace českých domácností. Společně připravují systémové řešení, 

které urychlí zelenou transformaci a umožní snížení energetické náročnosti a 

modernizaci bytů a domů. Cílem je zajistit, aby občané ČR získali na jednom 

místě přístup k dostupným úvěrům, poradenství a dotacím pro investice do 



 

energetických úspor. Čelní zástupci institucí minulý týden záměr oficiálně 

stvrdili podepsáním Memoranda o spolupráci na energetické transformaci 

českých domácností. 

„Chceme rozšířit okruh lidí, kteří se díky dotačním programům Státního fondu 

životního prostředí ČR a dostupným úvěrům stavebních spořitelen budou moci 

pustit do energeticky úsporných renovací svých domů a snížit si tak měsíční 

náklady na energie. Sníží se počet domácností, které jsou ohroženy 

energetickou chudobou, a zároveň tím přispějeme ke kvalitě životního 

prostředí. A to zejména snižováním produkce znečišťujících látek a 

skleníkových plynů do ovzduší, které vznikají vytápěním fosilními palivy. 

Přispějeme tak k modernizaci bytového fondu v České republice a podpoříme 

strategický cíl vlády v oblasti bydlení a v oblasti udržitelnosti. Naším cílem je 

navýšit tempo renovací až na 3 % ročně,“ uvedl po podpisu Memoranda Petr 

Hladík, ministr životního prostředí. 

„Spolupráce rovněž posílí energetickou soběstačnost českých domácností a 

tím i celé České republiky. Sníží se počet domácností postižených či 

ohrožených energetickou chudobou. Spolupráce se stavebními spořitelnami 

dává z pohledu Ministerstva financí velký smysl, jelikož umožňuje využít 

existující síť sektoru stavebních spořitelen k zajištění služeb občanům v 

oblasti poskytování informací a asistence při sjednávání dotačních podpor a 

úvěrů určených na investice do energetických úspor domácností,“ objasnil 

Zbyněk Stanjura, ministr financí. 

„Stavební spořitelny se dlouhodobě hlásí ke společenské odpovědnosti za 

zelenou transformaci České republiky. Podepsáním Memoranda se stávají 

klíčovým partnerem státu v energetické transformaci domácností a občanům 

ČR se tak otevírá cesta k efektivnějšímu čerpání dotačních programů na 

energetické úspory prostřednictvím existující infrastruktury stavebních 

spořitelen,“ uvedl Libor Vošický, prezident Asociace českých stavebních 

spořitelen. 

„Občané budou mít nově možnost získat na jednom místě výhodné 

financování, poradenství i asistenci s vyřízením dotací z příslušných 

podpůrných programů,“ dodává Michael Pupala, 1. místopředseda Asociace 

českých stavebních spořitelen. 

Více informací se dočtete zde >>> 
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Prohlášení ČBA k útlumu rodných čísel 

 

Česká bankovní asociace vítá návrh prvního místopředsedy vlády a místopředsedy 

vlády pro digitalizaci vyškrtnout ze zákona o občanských průkazech spornou pasáž 

o útlumu rodných čísel. ČBA oceňuje přístup ministra Bartoše, zejména pak jeho 

ochotu moderovat expertní diskuzi, které se mohli účastnit zástupci veřejného i 

soukromého sektoru. Tímto krokem vznikne prostor pro další věcná a konstruktivní 
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jednání o budoucnosti tohoto projektu, kterých jsme připraveni se i nadále aktivně 

účastnit.   

 

  

 

Jak si užít dovolenou v klidu? 

 

O prázdninách se řada lidí chystá do zahraničí. Ještě před překročením hranic by se 

ale měli zamyslet nad tím, jak budou na dovolené platit a s jakými riziky by měli 

počítat, a podle toho se na cestu připravit. Česká bankovní asociace proto 

připravila pro cestovatele užitečné rady, jak si užít dovolenou a vyhnout se 

případným nepříjemnostem při placení, ať již v hotovosti, nebo kartou.  

 

  

 

Policie varovala před investičními podvody od 

alternativních fondů 

 

Národní centrála proti organizovanému zločinu ve své zprávě varovala před 

podvody prováděnými alternativními investičními fondy. Tyto minifondy nejsou pod 

dohledem České národní banky, ačkoliv často využívají její dohledové autority k 

získání důvěry klientů. Podle zprávy bylo na začátku května 2023 v seznamu 

alternativních investičních fondů, který je zveřejněn na webu ČNB, celkem 403 

subjektů. Je zjevné, že počet těchto subjektů v posledních letech rapidně vzrostl, 

což naznačuje, že tento problém bude i v budoucnu velkou výzvou. Policie také 

poukázala na skutečnost, že většina těchto minifondů má své sídlo v Praze a Brně. 

Je také časté, že tyto subjekty jsou registrovány na stejných adresách v centru 

Prahy, což vyvolává další otázky ohledně jejich provozu a transparentnosti.  

 

  

ECB nebude schopná v dohledné době oznámit konec 

zvyšování úroků 

 

Evropská centrální banka, vedená Christine Lagardeovou, pravděpodobně nebude 

schopná v blízké budoucnosti oznámit konec svého cyklu zvyšování úrokových 

sazeb. Podle Lagarderové budou mít členové měnového výboru i nadále tendenci 

zpřísňovat měnovou politiku, i když v nadcházejících měsících zřejmě zvyšování 

úroků pozastaví. Většina ekonomů se domnívá, že po příštím zvýšení úroků, které 

se očekává v červenci, kdy by depozitní sazba měla dosáhnout 3,75 procenta, 
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přestane ECB zvyšovat náklady na úvěry. Peněžní trhy také očekávají, že depozitní 

sazba by mohla letos dosáhnout vrcholu okolo čtyř procent. 

 

  

 

ESMA zveřejnil výroční zprávu 

 

Evropský orgán pro cenné papíry a trhy (ESMA) nedávno zveřejnil svou výroční 

zprávu za rok 2022, která přináší přehled klíčových úspěchů tohoto orgánu při 

plnění jeho poslání – ochrany investorů a podpory stabilních a řádných finančních 

trhů v Evropské unii (EU) v průběhu transformačního roku. Jedním z hlavních 

úspěchů ESMA v roce 2022 bylo vypracování nové strategie, která bude sloužit 

jako vodítko pro jeho činnost v období 2023–2028. Během roku 2022 také ESMA 

vykonal rozsáhlou práci v reakci na důsledky ruské invaze na Ukrajinu. Tato 

nečekaná událost měla vliv na celý finanční sektor a vyžadovala rychlé a efektivní 

kroky. ESMA se aktivně zapojil do řešení této situace a spolupracoval s dalšími 

relevantními subjekty a organizacemi v EU. 

 

  

  

  

Důvěra v českou ekonomiku 

značně poklesla 

  

Ekonomická důvěra v červnu citelně 

poklesla, a to zejména v průmyslu, 

kde se dostala na nejnižší hodnotu 

od pandemických uzávěr ve druhém 

čtvrtletí 2020. I ve službách a 

maloobchodu se situace zhoršila, 

zatímco ve stavebnictví se mírně 

zlepšila. Důvěra domácností také 

klesla kvůli horším ekonomickým 

vyhlídkám. Očekávání růstu cen se 

Nevýkonné úvěry se 

nepatrně zhoršily 

 

Podle statistiky ČNB se firemní úvěry 

i přes nepříznivé okolnosti udržují v 

dobré kondici, podíl nevýkonných 

úvěrů se snížil na 3,07 %. Toho jsme 

naposledy dosáhli v prosinci 2007, 

tedy před světovou finanční krizí. U 

spotřebitelských úvěrů se podíl 

nevýkonných úvěrů meziročně snížil, 

ale meziměsíčně narostl na 3,93 %. 

Podíl hypoték po lhůtě splatnosti 
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meziměsíčně nezměnilo, v průmyslu 

setrvává již nízké, ale ve zbytku 

ekonomiky očekává více než čtvrtina 

respondentů v příštích měsících další 

růst cen. 

 

 

 

 

 

 

 

Jakub Seidler, hlavní ekonom 

ČBA 

více zde >>>  

 

delší než 90 dní se v květnu zvýšil z 

0,57 % na 0,58 %. Zhoršení nelze 

považovat za zásadní změnu, 

hypotéky si drží extrémně nízkou 

hodnotu téměř 

rok. 

 

 

 

 

 

 

Miroslav Zámečník, 

hlavní poradce ČBA 

více zde >>>  

 

 

 K odběrům komentářů Jakuba Seidlera, hlavního ekonoma ČBA, se můžete přihlásit zde.   

 

  
 

  

  

 

Poslanecká sněmovna schválila v prvním 

čtení náhradu nákladů za zastavení 

marných exekucí 

 

  

Stát zřejmě bude vyplácet exekutorům paušální náhrady nákladů, které vynaloží na 

zastavení takzvaných bezvýsledných exekucí zahájených před letošním 1. lednem. 

Novela exekučního řádu, schválená Sněmovnou v prvním čtení, stanovuje paušální 

náhradu ve výši 750 korun na každý případ, včetně daně z přidané hodnoty ve výši 

905,5 koruny. Podle důvodové zprávy bude letos Ministerstvo spravedlnosti 

potřebovat na tyto náhrady 862 milionů korun. Návrh nyní putuje k posouzení 
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senátem. Podle původně přijaté úpravy zastavování marných exekucí neměli 

exekutoři dostávat žádné náhrady, což měli v úmyslu napadnout u Ústavního 

soudu. Zastavování bezvýsledných exekucí, které bylo zavedeno od letošního 

ledna, by podle odhadů Exekutorské komory mohlo letos přinést ukončení 

nuceného vymáhání dluhů pro 50 000 až 80 000 lidí. Zastavování se týká exekucí, 

které za posledních šest let nedosáhly žádného výsledku a nezahrnují nemovitosti. 

Exekutor vyzve věřitele, aby vyjádřil souhlas se zastavením exekuce. Pokud věřitel 

nevyjádří nesouhlas a nesloží zálohu na další vedení exekuce, exekutor proces 

zabavení majetku zastaví. Zálohou lze prodloužit šestiletou lhůtu o další tři roky, 

maximálně dvakrát. Celková doba bezvýsledné exekuce nesmí přesáhnout 12 let. 

 

 
 

 

  

  

  
 

 

Banky se hrdě hlásí k principům 

corporate governance 

Česká bankovní asociace se stala hrdým 

partnerem nové Metodické příručky Kodexu 

správy a řízení společností ČR, tedy praktické 

kuchařky, která srozumitelným a jednoduchým 

způsobem vysvětluje principy začlenění těchto 

principů do správy a řízení společností. Tímto 

činem se tak ČBA zavázala podporovat 

corporate governance a napomáhat 

k transparentnímu nastavení podnikatelského 

prostředí u nás. Máte-li o příručku zájem, 

kontaktujte prosím Vendulu Vlkovou.  
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